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نیاز سد چمشیر به تحقیقات دوباره
 کارشناسان مرکز پژوهش های مجلس از وزارت نیرو می خواهند که در آبگیری سد چمشیر عجله نکنند 

و آن را منوط به انجام تحقیقات به روز و دقیق تر کنند 

قانون ۵۰هزار میلیارد ی هوای پاک
دستگاه ها اگر بپذیرند که محیط زیست جزو وظایف ذاتی شان است 

می توانند گام های خوبی برای بهبود کیفیت هوا بردارند.
به گزارش همشــهری، علی سلاجقه، رئیس ســازمان حفاظت 
محیط زیست در این باره گفت: با دستور معاون اول رئیس جمهوری 
و تشکیل ســتاد هوای پاک کشور به ریاســت وزیر کشور و همه 
دستگاه های مســئول قانون هوای پاک تدوین و ۶۲ حکم ابلاغ 
شــد و حدود ۵۰ هزارمیلیارد تومان اعتبار دیده شد که امیدوارم 
واقعا در ۱۴۰۱ این اعتبارات هزینه شود تا شاهد کاهش آلاینده ها 
باشیم.رئیس ســازمان حفاظت محیط زیســت درباره اعتبارات 
اختصاص یافته و تکالیف دستگاه ها گفت: اگر اعتبارات به همین 
نحو اختصاص یابد دستگاه ها از سال۱۴۰۲ باید طی یک بازه زمانی 
مشخص تکالیف خود را انجام دهند و فکر می کنم اتفاقات مثبتی 
بیفتد. وی افزود: خوشبختانه الان روند به صورت حرکت به سمت 
شرکت های دانش بنیان است و اقدامات خوبی از سوی وزارت نفت، 
نیروگاه ها و پالایشگاه ها در زمینه کاهش آلاینده های سوخت انجام 
می شود. در یک ســال اخیر اتفاقات خوبی افتاده است. به عنوان 
نمونه برای کاهش آلایندگی سوخت تولیدی پالایشگاه های شهید 
منتظری اصفهان، شازند اراک در استان مرکزی و پالایشگاه آبادان 
۳۰۰میلیون یورو پیش بینی شده است.سلاجقه ادامه داد: در بحث 
وسایل نقلیه متحرک هم بخش اعظمی از احکام ۶۲گانه مربوط 
به وسایل نقلیه متحرک بود هم بحث طرح »کهاب« که باید اجرا 
شود بنابراین از وزارت نفت خواستیم که این طرح در جایگاه های 
سوخت اجرا شود چراکه در مجموع به میزان ناچیزی طرح کهاب 
در کشور اجرا شده است. روزانه ۳۰۰هزار لیتر بنزین به صورت بخار 
از دسترس خارج می شــود که آلایندگی شدیدی تولید می کند. 
وی درباره موضوع پسماند اظهارکرد: پسماند یک مسئله با ارزش 
برای کشور است ولی متأســفانه وارد یک سری فرایندهای منفی 
شد. استان خراسان رضوی و شهر مشهد یک نمونه بارز مدیریت 
پسماند است که در آن یک سیستم هوشمند فراهم شده است و 
در آن اصلا پســماندی باقی نمی ماند. شرایطی همچون خدمات 
اسنپ وجود دارد که در هرساعت از شبانه روز با شماره مشخص شده 
تماس گرفته و زباله ها تحویل گرفته می شود. رئیس سازمان حفاظت 
محیط زیست ادامه داد: مهم ترین مسئله بحث تفکیک زباله در مبدأ 
است و خواهش ما از مردم این اســت که تفکیک از مبدأ را انجام 
دهند و از صدا و سیما درخواست داریم که با ظرفیت هایی که دارند 
در این زمینه کمک کنند. سلاجقه درخصوص قانون هوای پاک و 
خودروهای اسقاطی گفت: در مبحث خودروهای اسقاطی قانونی که 
خردادماه۱۴۰۱ از طرف مجلس شورای اسلامی مصوب و اجرا شد، 
قانون موخر است و ما مکلف هستیم که قوانین موخر را حتما انجام 
دهیم و وزارت صمت  به این نتیجه رسید که خودروسازان واقعا با 
مشکل مواجه می شدند. وی افزود: برای اجرای این قانون از طرفی 
به ازای هر خودروی تولیدی ۳ تا ۴ خودرو باید اســقاط شود ولی 
ظرفیت اسقاط نداشتند و باتوجه به تعهدشان باید گواهینامه اسقاط 
تحویل می دادند و این گواهینامه وارد یک فضای مافیایی شده بود و 

با قیمت های بسیار نجومی در اختیار مردم قرار می گرفت.

خبر روز نقل قول خبر

غلامرضا ابدالی
سرپرست دفتر حفاظت و مدیریت 

حیات  وحش
خبر دزدیده شدن پیروز شایعه است. 
این توله یوز آسیایی هم اکنون ۱۶3روز 
دارد. به وزن نزدیک به 8کیلو رســیده 
اســت و 3وعــده غــذا شــامل گوشــت 
ســفید، قرمــز و بلدرچیــن همــراه بــا 
میان وعــده و مکمل هــای مخصــوص 
مصــرف می کنــد. پیــروز بــا حضــور در 
ســایت فضای باز پردیســان تاکنون با 
هیچ گونه چالشی مواجه نبوده است. 

»ایسنا«

مجید درگی 
مدیرکل محیط زیست البرز

تعداد نیروهای محیط زیست در مقایسه با 
وسعت مناطق حفاظت شده کافی نیست. 
ســازمان محیط زیســت تنهــا ســازمانی در 
کشور است که حدود ۷۰درصد از ردیف های 
پســتی اش خالی اســت. امیدواریــم دولت 
ســیزدهم راهــکاری بــرای رفــع این مشــکل 
ارائه دهد تا مشکل کمبود نیرو در سازمان 

محیط زیست حل شود. »ایرنا«

هکتــار منشــأ گردوغبــار در اطــراف 
کشــور مــا وجــود دارد کــه قســمت 
عمــده گردوغبــار آن بــا توجــه بــه 
جریانــات جــوی بــه ســمت کشــور مــا 
گســیل می شــود. به گــزارش ایرنــا، از 
شمال شرق ترکمنستان، افغانستان 
و پاکســتان و در ســمت غــرب از 
کشــورهای عراق، ســوریه، عربســتان 
 و اردن گردوغبــار بــه ایــران روانــه 

می شود.

300
میلیون 

تومان بــرای بیابــان زدایی در شــرق 
استان کرمان هزینه شده است. به 
گزارش همشهری، مهدی رجبی زاده 
مدیرکل منابع طبیعی استان کرمان 
اعلام کرد: در استان کرمان نزدیک 
بــه ۱8درصــد عملیــات آبخیــزداری 
انجــام شــده اســت و شهرســتان بم 
نیز به عنوان یک منطقه ســیل خیز 
مســتعد اجــرای عملیــات طرح های 

آبخیزداری است.

200
میلیارد

عدد خبر

کارشناسان معتقدند اگر با احداث سد گتوند میلیو ن ها تن نمک اراضی 
قابل کشاورزی خوزستان را شــور و لب شور کرد، آبگیری سد چمشیر 
بر رودخانه زهره، در ۲۵کیلومتری شهر گچساران، میلیارد ها تن نمک 
را راهی اراضی پایین دست کرده و صدها کیلومترمربع از زیستگاه های 
پایین دست از سردشــت زیدون تا هندیجان در خوزستان و بوشهر از 

دست خواهد رفت.
حالا مرکز پژوهش های مجلس گزارشی منتشر کرده که نشان می دهد 
این مرکز نیز معتقد است »به دلیل حساسیت کیفی نسبت به شوری و 
نواقص مطالعاتی موجود، انجام عملیات آبگیری سد چمشیر هم اکنون 

توصیه نمی شود.« 
استدلال این مرکز تحقیقاتی بر این است که تحقیقات انجام شده برای 
احداث سد چمشیر نیازمند به روزرسانی در بخش های مختلف است. 
به طور مثال داده های هیدرولوژیکی مورد استفاده در احداث سد مربوط 
به سال های 77تا88 است و در سال های پس از آن، به خصوص ۱۳سال 
منتهی به۱۴۰۰ تغییرات اقلیمی در منطقه و کاهش بارش بسیار فاحش 
و تأثیرگذار است. در نتیجه »مطالعات مدلسازی کیفی مخزن و توجیه 
اقتصادی طرح باید مورد بررســی قرار گرفته و درصورت نیاز بازبینی 

لازم انجام شود.«
پژوهشکده شرکت ملی نفت اما مواضع صریح تری داشته و در گزارشی با 
عنوان »بازنگری جامع زمین شناسی جهت تعویق آبگیری سد چمشیر و 
حذف سد چمشیر«، مخالفت خود را برای راه اندازی این سد اعلام کرد.

آلودگی نمکی
ساخت سد چمشیر با فاینانس چین، پیشــرفت فیزیکی 89درصدی 
داشته و شاید نتوان در ابعاد سد تغییراتی ایجاد کرد. حمیدرضا یاقوتی 
متخصص ژئوتکنیک با اشاره به تحقیقاتی که اخیرا در مورد سد چمشیر 
انجام شده اســت می گوید: اگر در گتوند ۱۲۰میلیون تن برون زدگی 
نمک وجود دارد در چمشیر، چندین میلیارد تن نمک خواهیم داشت. 
در اینجا، بحث دیگر فقط بر سر مسائل زیست محیطی نیست و با نابودی 
حوضه آبریز زهره مواجه خواهیم شــد. این درحالی است که داده های 
مربوط به ســد گتوند با آن انتقاد در زمان آبگیری، بســیار کامل تر از 
داده های سد چمشیر است. ولی در مورد سد چمشیر هیچ داده ای که 
ابهامات و ســؤالات را برطرف کند وجود ندارد.به اعتقاد این متخصص 
سدسازی، سد چمشیر ۳سؤال و ابهام اساسی دارد. اول اینکه مخزن روی 
سازند گچساران است و در مورد آن چیزي نمی دانیم. مشکل دوم محور 
سد است. در این محور هم احتمال ارتباط هیدرولیک آب های زیرزمینی 
با شورابه ها را داریم که می تواند علاوه بر شــوری مخزن، چشمه های 

پایین دست را هم متاثر کند. در ساحل راست بدنه سد،  بافت سفره های 
آب زیرزمینی نمکی - گچی است. سومین مشکل در پایین دست خود 
را نشان خواهد داد. شورابه هایی که میزان شوری  شان 7برابر دریاست 
و در ادامه وارد دریا می شوند، چطور جای سیلاب هایی را می گیرند که 
تا پیش از این وجود داشــته اند.او با انتقاد از روش تهیه گزارش ارزیابی 
زیست محیطی آن هم توسط کسی که خود مجری طرح است، می گوید: 
اگر ارزیابی زیســت محیطی را هم ملاک قرار دهیم باز جای ســؤال و 
بررسی مجدد وجود دارد. این طرح در ســال8۲ تهیه و سال88 مورد 
تأیید سازمان حفاظت محیط زیســت قرار گرفت. در آن زمان نیروگاه 
8کیلومتر جلوتر تعبیه شده بود. حتی اگر مخزن سد هیچ ابهام و ایرادی 
نداشته باشد، یک کیلومتر پایین دست سد شورابه ای داریم که سختی 
یا EC آب آن ۲۰۴هزار یعنی 7برابر غلیظ تر از سختی آب دریاست. اگر 
بخواهید آب را به پایین دست بدهید باید مثل طبیعت عمل کرده و عین 
۳۶۵روز سال آبی که به این حوضه آبریز برای برطرف کردن شوری آب 
می دهد را بدهید. با توجه به کاهش دبی رودخانه در سال های اخیر که 
به ۱.۵میلیارد مترمکعب در سال رسیده، شما چنین آبی را پشت مخزن 
ســد ندارید.حمیدرضا یاقوتی نیز مانند محققــان مرکز پژوهش های 
مجلس معتقد است، پیش از آبگیری سد چمشــیر باید تحقیقاتی در 

مورد ژئوفیزیک مخزن ســد، حجم نمک مخزن، هیدروگرافی منطقه 
)به دست آوردن عمق سطح آبی و توپوگرافی کف منطقه( و... انجام شود 
و از شرکت توسعه منابع آب و نیروی ایران می خواهد داده های مربوط به 

این سد را منتشر کرده تا مورد ارزیابی کارشناسان قرار گیرد.

لزوم به روزرسانی مطالعات
محققان مرکز پژوهش های مجلس هم با اشــاره به نواقص مطالعاتی 
سد چمشیر معتقدند؛ »با توجه به اینکه هم اکنون شرایط خشکسالی 
در منطقه حاکم است و شاخص های کیفی سد با تردید مواجه شده، تا 
زمان بهبود شــرایط آبی، مطالعات دقیق تر و به روزتری به منظور رفع 
ابهامات در مورد سد انجام شود.« این پژوهشــگران در این مطالعه به 
تأثیر آبگیری سد چمشیر به سدهای پایین دست زهره ۱ و ۲ نیز اشاره 
کرده اند و پیشــنهاد داده اند: به دلیل تأثیری که احداث سد بر شرایط 
کیفی پایین دست خواهد داشت، پیشنهاد می شود خارج از مطالعات 
مرتبط با سد چمشیر، به دلیل ورود املاح به مخازن آنها و افزایش شوری 
رودخانه نسبت به شــرایط عدم احداث ســد، مطالعات ارزیابی اثرات 
کیفی سدهای زهره ۱ و ۲ انجام گرفته و سپس درخصوص احداث آنها 

تصمیم گیری شود.

زهرا رفیعیگزارش
روزنامه نگار


